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Helsingin kaupunki on tehnyt 
palvelujen tasa-arvo- ja  yhdenvertaisuussuunnitelman  
vuosille 2022–2025.  
Suunnitelmassa kerrotaan, 
miten Helsingin kaupunki aikoo edistää 
yhdenvertaisuutta ja sukupuolten tasa-arvoa.
Yhdenvertaisuus tarkoittaa sitä,
että kaikki ihmiset ovat samanarvoisia.
Sukupuolten tasa-arvo on
tasa-arvoa kaikkien sukupuolten välillä.

Helsingin kaupungille on tärkeää,
että jokainen kaupunkilainen
tuntee itsensä tervetulleeksi.
Ketään ei saa syrjiä
kaupungin palveluissa tai toiminnassa.

Suunnitelmaa noudatetaan esimerkiksi
sosiaali- ja terveyspalveluissa,
kouluissa ja kulttuuripalveluissa.
Suunnitelmassa on neljä periaatetta,
joiden avulla kaupunki edistää
yhdenvertaisuutta ja sukupuolten tasa-arvoa.
Periaatteet ovat:
a intersektionaalisuus
a normitietoisuus
a osallisuus
a saavutettavuus.

Intersektionaalisuus
Ihmisen elämään ja toimintaan
vaikuttavat monet eri tekijät,
kuten sukupuoli, ikä, äidinkieli ja vamma.
Samat tekijät voivat joskus altistaa syrjinnälle.
Ihmistä voidaan syrjiä esimerkiksi siksi,
että hän puhuu eri kieltä kuin muut
tai hän liikkuu pyörätuolilla.

Intersektionaalisuus on väline,
jonka avulla voidaan tarkastella sitä,
miten eri tekijät vaikuttavat
ihmisen mahdollisuuksiin toimia ja osallistua.

Normitietoisuus
Normit ovat oletuksia siitä,
millaisia ihmiset ovat ja
millaisia heidän pitäisi olla.
Normitietoisuus auttaa ymmärtämään erilaisuutta ja  
kohtaamaan jokaisen ihmisen kunnioittavasti.

Osallisuus
Osallisuus tarkoittaa sitä,
että ihmisellä on mahdollisuus osallistua
itseään koskeviin päätöksiin ja
itseään kiinnostaviin asioihin.
Kaikilla kaupunkilaisilla pitää olla
mahdollisuus vaikuttaa siihen,
miten Helsingin kaupunkia kehitetään.
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Saavutettavuus
Saavutettavuus tarkoittaa
fyysistä esteettömyyttä sekä
sosiaalista, taloudellista ja
digitaalista saavutettavuutta.

Fyysinen esteettömyys tarkoittaa sitä,
että kaikilla on pääsy palveluihin.
Palveluja voi käyttää,
vaikka liikkuisi pyörätuolilla ja
opasteet ovat selkeitä.

Sosiaalinen saavutettavuus on sitä,
että kaupungin palveluissa on
avoin ja turvallinen ilmapiiri.
Jokainen on tervetullut.

Taloudellinen saavutettavuus varmistaa,
että myös vähävaraiset ihmiset
voivat osallistua ja
käyttää kaupungin palveluita.

Digitaalinen saavutettavuus viittaa siihen,
että kaikki voivat käyttää digitaalisia palveluita,
kuten verkkosivuja ja mobiilisovelluksia.
Kun verkkopalvelu on saavutettava,
sitä voi käyttää esimerkiksi ruudunlukuohjelman avulla.

Tasa-arvo- ja yhdenvertaisuussuunnitelman  
toteutumista seurataan
Tasa-arvo- ja yhdenvertaisuussuunnitelma sisältää 
93 toimenpidettä, joiden avulla
yhdenvertaisuutta ja sukupuolten tasa-arvoa edistetään.
Helsingin kaupunki seuraa,
miten suunnitelma toteutuu kaupungin palveluissa.
Suunnitelma on voimassa valtuustokauden 2021–2025 loppuun.
Sen jälkeen kaupunki tekee uuden suunnitelman.

Voit lukea koko suunnitelman yleiskielellä
suomeksi, ruotsiksi tai englanniksi
Helsingin kaupungin hel.fi-sivustolla.
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